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GURE HERRIAREN ETORKIZUNA 
ETA HIZKUNTZARENA 
BATERA JOANGO DIRA

25 urte beteko ditu aurten Gara-k. 
Handia da, gero!
Mirakulua da gu bizirik egotea. Inork 
espero ez zuen landarea gaituzu, testu-
liburuetan agertzen den espezie arra-
roa, desagertzera doana. Hala ere, 25 
urte eta gero, testu liburuetan ez ezik, 
gu kalean gaude egunero, bizirik, eta 
hori ospatzekoa da, zalantzarik gabe. 
Horrek ez du esan nahi, ordea, oraindik 
hedabide “arraro” bat izaten jarraitzen 
ez dugula. Oso inguru konplikatuan ari 
gara lanean. Batetik, hedabideen mun-
dua bera dugu konplikatua; bestetik, 
Euskal Herri zahar-berri hau, eta bertan 
izan dugun bilakabidea. Mirakulu hutsa 
da egunkari bat publikatzea.

Are mirakulu handiagoa Espainiatik 
heldutako haizeak kontuan 
harturik: 2000. urtean, Baltasar 
Garzón epaileak emandako autoak 
Orain-Egin eta EKHE-Gara taldeen 
arteko enpresa segida zegoela 
erabaki zuen, eta, ondoren, lehenak 
Gizarte Segurantzarekin zeukan 
zorra bigarrenari ordainarazi zion. 
Horrek ez dizue lagundu...
Horrek, batez ere, gure lehiatzeko auke-
rak baldintzatu ditu. Horixe da larriena, 
nire ustez. Aukera berdintasunik ez da 
egon. Lehenik, itxi egin gintuzten [Egin 
egunkaria], eta, harrezkero, hamasei 
urte zaintzapean eduki gaituzte, egoera 
guztiz anomaloan. Uste dut Espainiako 

Estatu osoan gure antzeko beste kasu 
bat dagoela, Andaluzian, non ontzigin-
tza enpresa batek apokeriaren bat-edo 
egin zuen. Bestela, Europa osoan ez 
dago gurea bezalako kasurik: hamasei 
urtez baldintzapeko askatasunean egon 
den hedabiderik ez dago. Errepresioari 
dagokionez, Gara bezalako fenomenorik 
hedabideen historian ez dut ezagutzen.

Lehiatzeko aukerak baldintzatu 
dizkizutela esan duzu.
Bai, errepresio horrek publizitatea, la-
guntzak eta gauza asko baldintzatu diz-
kigulako. Hamasei urte horietan, baja 
luzeak izan dituzten lankideak pultsuan 
ordezkatu behar izan ditugu, ez bai-

25 urte beteko ditu aurten Gara egunkariak. Ez da erraz izan. 
Teknologiak ekarritako iraultzari neurria hartuagatik ere, Espainiako 

auzitegietako epaileek erabakitako oztopo arbitrarioek egunean 
eguneko jarduna baldintzatu dute. Mirari hutsa, Iñaki Soto 
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keneukan edozein enpresak jaso ohi 
duen laguntzarik; Espainiako auzite-
gien ebazpenagatik, alegia. Gizarte Se-
gurantzarekin hiru milioi eta erdi euro 
ordaintzeko akordioa egin genuenean, 
esanez sei hilabetero milioi erdia or-
dainduko genuela, uste dut askok apus-
tua galdu zutela, pentsatuz ez ginela gai 
izango dirutza hori ordaintzeko. Hor-
taz, ospatzekorik badugu, bai horixe!

Zer esan behar du Gara-ren 
zuzendariak Egin-i buruz?
Nik ezin dut haien izenean hitz egin. 
Salu [Javier Salutregi] izan genuen az-
ken zuzendari, eta begiratu zer tratu 
eman zioten, nolako mendekua har-
tu zuten, bateko epaiketa eta besteko 
kartzela. Okerrena, hala ere, hari ofi-
zioa lapurtzea izan zen. Ez naiz inor 
haren izenean hitz egiteko, pudorea 
ematen dit. Hori esanda, esango dut 
Gara tradizio baten bigarren edo hi-
rugarren atal bat dela. Tradizio hori 
eraiki egin da: Francoren heriotza-
ren aurretik hasi zen eraikitzen, eta 
eraikitzen segitu genuen ondoren ere. 
Uste dut herri honetan badugula pul-
tsu sozial bat oso berezia, eta pultsu 
hori hortxe dagoela oraindik.

Gara-ren printzipio 
fundazionaletan irakurri, eta 
gatazka gainditzeko helburua 
aipatzen da. Urratsik egin dela ez 
da dudarik.
Historikoki ezagutu dugun gatazka 
hori eraldatu egin da. Hein horretan, 
gainditu da, baina, hala ere, gatazka, 
egon, hor dago oraindik. Labur esan-
da, hemen lehen eta bigarren mailako 
herritarrak ditugu. Ziur asko, jendarte 
guztietan gertatzen da hori: genero 
arrakala da, edo klase borroka, edo 
besterik. Hemen lehen eta bigarren 
mailako herritarrak egotea ez da gure 
herri honen ondare esklusiboa. Hala 
ere, gure herriaren ezaugarria da ba-
tzuek beren proiektu politikoa kons-
tituzionalki blindatua daukatela, eta 
beste batzuok, aldiz, konstituzionalki 
debekatua daukagula. Hortaz, gure 
eta haien bozkek ez dute berdin ba-
lio, zentzu horretan dira haiek lehen 
mailako herritar eta gu, aldiz, bigarren 
mailakoak. 

Gatazka gainditzeko bidean, 
bestelako fase bat dugu 2012az 
gero...
Bai, erabaki genuen bazela garaia bes-

te era batera lan egiteko, eta horrek 
gatazkaren fase historikoaren aldake-
ta ekarri duela uste dut. Baina hortxe 
duzu beti gure egunkariaren azala: 
140 preso ditugu oraindik, 2024. ur-
tean! Hamarkada baino gehiago igaro 
da [ETAk armak betiko utzi zituene-
tik], eta horretan gaude oraindik. Eta 
editorial hartan esaten genuen bezala, 
herri aske bat presorik gabeko herria 
da, eta hori oraindik ez dugu lortu. Ga-
tazkaren ondorioak hor diren bitar-
tean, guk funtzio bat izaten jarraituko 
dugu. Eta, hala ere, gure helburua ez 
da izan behar borrokatzea, garaipe-
na lortzea baizik, eta, horretarako, 
gehiengo zabalak lortu behar dituzu, 
eta eskaintza sozial, politiko, ekono-
miko eta kultural indartsua egin.

Zein hizkuntzatan lortu behar da 
garaipena? Hitz lauz esanda, zein 
hizkuntzatan jardun behar du 
Gara-k?
Jendeak hitz egiten duen hizkuntze-
tan. Egitura administratiboen arabera 
sortu dira hemengo egunkariak. Bate-
tik, gobernuen hedabideak; bestetik, 
berriz, hizkuntza irizpidearen arabera 
lan egiten duen egunkaria. Gurea ani-
malia mitologiko bat da, euskal herri-
tarra, eta horiek, gutxienez hiru hiz-
kuntza hitz egiten dituzte. Eta esango 
nuke laugarren eta bosgarren hizkun-
tzak ere ekuazioan sartu beharko ge-
nituzkeela. Jakina, hizkuntza horien 
egoera ez da bat eta bera eta berdina. 
Guk badugu, beraz, asmo politiko bat, 
termino errealetan egituratu behar 
dena, zeren, bestela, gerta liteke gu 
pozik egotea, baina gure asmo politi-
koentzat hori kaltegarria izatea. 

Kaltegarria litzateke Gara-k 
euskara egunero erabiltzea?
Ez. Kaltegarria da ez erabakitzea nola 
indartu gure egiturak, gure helburuak 
lortu ahal izateko. Eta kaltegarria 
da, era berean, afera horren irakur-
keta moralista egitea. Gure helburua 
da euskara zabaltzea, indartzea, eta, 
horretarako, gure politikak ebalua-
tzea dagokigu. Esate baterako, zein 
da AEKren hartzailea?… Erdalduna! 
Nola zuzendu behar zaio AEK bere 
hartzaileari, AEKn izena eman dezan 
eta euskaldundu dadin? Erdaraz. Bes-
tela ez dio ulertuko! Horixe gertatzen 
da gainerako maila guztietan ere. Bai, 
joan zintezke Gasteizera, adibidez, eta 
mitina egin hauteskunde kanpaina ba-
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ten barruan: “Gu euskaldunak gara, eta 
ez dugu euskaraz baizik hitz egingo!”. 
Baina, kasu horretan, ez zara jendeari 
bozka eskatzen ari, jendeari euskaraz 
jakitea eskatzen ari zara. Nik ez dut eus-
karari buruzko irakurketa moralistarik 
egin nahi.

Zer da “irakurketa 
moralista”?
Nik, neure ibilbide perio-
distikoan, gehien-gehie-
na euskaraz egin dut, 
bai irratian, bai egun-
karian neure izenez si-
natu ditudan artikulue-
tan. Editorialak ere egin 
behar izaten ditut, eta ho-
riek gaztelaniaz egin ditut 
gehienak. Baina esan dizut, 
neure sinadura daramaten tes-
turik gehienak euskaraz ikusiko dituzu. 
Baina Gara ez dago nire gogo partiku-
larrei lotuta, ez dago nik nahiko nukeen 
munduari begira. Ez gara kibutz batean 
bizi, herri bat ez da kibutz bat. Herria-
ren alde lan egiteak ardura eskatzen du, 
arduraz jokatzea eskatzen dit, ez neure 
gogoak asetzea. Nire gogo partikularra 
ezin da egon herri honen errealitatetik 
aparte. [Arnaldo] Otegik esan zuen be-
zala, efikazak izan behar gara.

Zer diozu, beraz, euskarazko 
hedabideen gainean?
Pentsa zenbat energia eta diru inberti-
tzen ditugun, eta zenbateko esfortzua 
egiten dugun ETB1en, Euskadi Irratian, 
Berria-n… Euskaraz egiteagatik dirua 
jasotzen du Gara-k, jasotzen du Berria-

-k, jasotzen du ARGIAk eta beste ha-
maika hedabidek. Hortxe dago 

inbertsioa, eta, ziur asko, 
inbertsio handiagoa egin 

beharko litzateke. Baina, 
agian, egiten ditugun 
balantzeak ez dira zu-
zenak, beste era batera 
jokatu beharko genuke 
beharbada. Esfortzua 

egiten dela dudarik ez 
daukat, eta, hala ere, uste 

dut esfortzu horren emaitzak 
zein diren aztertu beharko genu-

keela. Euskararen alde lan egiteko ele-
bakarrak izan behar dugu? 

Bai eta ez.
Adibidez, arnasguneetan bai, baina gu ez 
gara arnasgune batean bizi. Gu herri ba-
ten egunkaria gara, non hiru hizkuntza 
ere hitz egiten diren. Ipar Euskal Herri-
ko hedabideak beren erabakiz eta modu 
autonomoan paratu direnean, frantsesez 
paratu dira: eta gure bultzadaz, euska-

Gure helburua 
ez da izan behar 

borrokatzea, garaipena 
lortzea baizik, eta, 

horretarako, gehiengo 
zabalak lortu behar 

dituzu”

ALTERNANTZIA (I)
“EAJk, edo [Joseba] Egibarrek eta 
[Xabier] Barandiaranek, esaten 
zuten egun batean ezker aber-
tzaleak hauteskundeak irabaziko 
zituela, eta hori normaltasunez 
hartu behar zela. Alternantzia 
eskema zuten buruan, alegia. Ho-
rixe gertatzen da herri normale-
tan. Baina Gipuzkoan alternan-
tzia gauzatu zenean, EAJ ohartu 
zen boterea lortzeko modurik 
onena boterean bertan egotea 
dela, boterea ez uztea...”.

ALTERNANTZIA (II)
“(...) Eta horixe gertatzen da Gi-
puzkoan: agintzeko mandatua 
jaso duenak ez du gobernatzen, 
gutxiengoak beto eskubidea due-
lako. Alternantziarik ez badago, 
gutxienez alternatibak asmatu 
behar dira. Iruditzen zait egoe-
ra nahiko larria dela, momentu 
historikoa bizi dugula, eta he-
rrialdeari buruzko debateak egin 
behar ditugula, adostasunetara 
heltzeko. Baina botere tradizio-
nalek beldur handia diote ez ba-
karrik alternatibari, baizik eta 
alternantziari berari”.

Azken hitza
ERREDAKZIOKO 

KAZETARIA
“Oso kritikoa naiz kazetariaren 
irudi erromantiko-epikoarekin. 
Niri erredakzioa ardatz duen 
kazetaritza gustatzen zait, tal-
de-lana. Gerrako berriemaileak 
ikusten ditugu, baina ez haiek lan 
egin ahal izateko atzean duten 
lankide mordoa. Erredakzioko 
kazetari kultura gustatzen zait, 
eta ez gerrako kazetariaren irudi 
maskulino, epiko eta salbatzai-
lea. Kazetaritza idatzia gustatzen 
zait, eta ondo idazten duten kaze-
tariak, eta badira horrelakoak”.
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raz ere bai. Beraz, uste dut badela 
garaia aurreiritziak alboratzeko, 
premisa faltsuak baztertzeko, eta 
benetako analisia egiteko egin 
denaren eta egin ez denaren in-
guruan. Guk Naiz irratia egiten 
dugu, euskararen presentzia 
handia duena, kontsumitzailea 
ere gaztea delako eta euskaraz 
dakielako; Gaur 8 astekaria, ber-
din, euskaraz egiten dugu; bidaiei 
buruzko hilabetekaria, soilik eus-
karaz; telebista batean ere parte 
hartzen dugu, euskaraz… 

Hori zeure alde...
Egin dezagun debate politikoa, premisa 
faltsurik erabili gabe, eta aztertu ditzagun 
datuak eta, ondoren, ebaluatu dezagun 
egin duguna, hil ala bizikoa delako, gure 
hizkuntzak arriskuan egoten jarraitzen 
duelako, eta gure herria ere arriskuan 
dagoelako. Hortaz, gure ikuspegian, his-
torikoki, gure herriaren etorkizuna eta 
hizkuntzaren etorkizuna batera joango 
dira, ez derrigorrez aldi berean, baina bai 
batera, eta ezin da bata bestea gabe sal-
batu. Agian, tesi politiko  okerra darabilt, 
baina guk horrela ikusten dugu auzia, 
uste horretan gaude, eta horren arabera 

jokatzen dugu. Nire uste pertsonala da, 
bestalde, gure herria ez dela sekula ele-
bakarra izango. Orduan, “...eta kito!”, gu-
txi. “...ala hil!”, hobe ez. Ahal baldin bada, 
bizi; eta ahal baldin bada, luzaz bizi.

Zer diozu publizitate instituzionalaz, 
eta publizitate instituzional 
horretatik datorren dirua banatzeko 
moduaz?
Publizitate instituzionalak bizirauten la-
guntzen du, eta horixe da tragedia. “Au-
dientzia” da irizpidea, baina herri bateko 
biztanleak udal igerilekuan bainatzen ba-
dira, eta egun batean soroslerik ez bada, 
herri horretako biztanle guztiek jaso 
beharko dute informazioa, ezta? Ez, baka-
rrik, egunkari jakin bat irakurtzen dute-
nek. Publizitate instituzionalaren helbu-
ruak bikoitza izan behar du: alde batetik, 
herritarrak informatu behar ditu –he-
rritar denak, ez bakarrik egunkari jakin 
batzuk irakurtzen dituztenak–, eta, bes-
tetik, sektorean berdintasuna sustatzen 
ahalegindu behar da. Administrazioaren 
helburuetako bat izan behar du prentsa 
aniztasuna sustatzea, eta merkatu librea 
–“publiko-pribatua” eta diskurtso zera 
hori dena–, baina hori gure sektorean ez 
da betetzen.

2011n Gara-ren zuzendari izendatu 
zintuztenean hainbestekoa zen 
papereko egunkariaren kontsumoa. 
Gaur egun, inor ez duzu ikusten 
egunkaria besapean hartuta.
Aberri Egunean, Iruñeko manifesta-
zioan, neu nintzen egunkaria zeraman 
bakarrenetakoa. Gara-ren zuzendaria 
naiz, nire outfit-aren parte da egunka-
ria eramatea. Askotan entzuten dut: 
“Nik sakelakoan irakurtzen dut egun-
karia”. Barkatu, baina ez dut sinesten. 
Edo sinesten dut, horrela da, baina ezin 
genezake pentsatu sakelakoan egiten 

den irakurketak paperean egiten 
denaren eduki edo kalitate bera 
duenik. Sakelakoan irakurtze-
ko modu horrek gure eztabaida 
publikoari eragiten dio, eta gure 
tertuliari, gure etxeko harrema-
nei, belaunaldien arteko konber-
tsazioari, lerroburuen arabera 
ezin baita ganoraz eztabaidatu. 
Irakurtzeko modu horrek on-
dorio sakonak dauzka, eta ezin 
dugu hori aztertu duela 30 urte-
ko parametroak erabiliz. 

Zertan da kazetaritzaren 
inportantzia gaur egun?

Uste dut kazetaritzaren funtzio nagu-
sietakoa dela boterearen kontrol lana 
egitea. Baina botereari ez zaio gustatzen 
kazetaritzaren kontrol hori. Boterearen 
kontrakoa da kazetaritza, kazetaria al-
dendu egiten da kontrola hain inportan-
tea duten instituzio, egitura eta makroe-
gituretatik. Hori da kazetari batzuek 
egiten dutena, zeren beste batzuek jaun-
txoen memoriak idatzi besterik ez bai-
tute egiten. Bietarik dauzkagu: batetik, 
Pablo González bezalakoak, kartzelan, 
kazetaritza egiteagatik, eta, bestetik, al-
diz, gortearen kronistak: “Atzo [EAEko] 
lehendakaria txakurrarekin paseatzera 
irten zen, eta emazteari musu eman zion 
kopetan...”.

Adiskideak egiten zu, orain ere...
Bai, bada! Beste batzuek juzgatu behar-
ko dute nire lana, eta nolako zuzenda-
ria izan naizen esan, baina politikariak 
epaitzea ere bada gure lana, eta Urkullu 
oso lehendakari txarra izan dela uste 
dut, zalantzarik gabe. Askotan esaten 
dit gure amak: “A ze garaia tokatu zai-
zun zuzendaria izateko!”. Eta egia da: 
zuzendari izendatu nindutenean, artean 
gatazka bete-betean geunden; konta-
tu dugu Arnaldo Otegiren atxilotzea eta 
ondoko prozesua, [Espainiako] Audien-
tzia Nazionala eta beste; Cabacas auzia 
ezagutu genuen, eta epailearen aurre-
ra eraman gintuzten informazio hura 
emateagatik; armagabetzea dela-eta, 
Baionan izan ginen, sinatzaileen artean 
zen Gara, armagabetze haren kargu egi-
ten… Garai ikaragarria bizi izan dugu: 
feminismoaren iraultza, pandemia, kri-
si ekonomikoak bata bestearen atzetik, 
belaunaldi arrakala… Garai intentsuak, 
guztiz, eta emankorrak. Eta, aldiz, lehen-
dakaria txakurra paseatzen eta andreari 
kopetan musu ematen. Ez dago eskubi-
derik. 
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